
اقتصاد کیش-   یک کارشناس ارشد معماری منظر گفت: فضای سبز و پارک های موجود 
در سطح شهر چندان پاسخ گوی جمعیت ۸۰۰ هزار نفری شهر نیست و به تعبیری چنان در 

حاشیه است که جامعه شهری را به گشت و گذار در آن راغب نمی کند. 
مژگان شمس افزود: فضاهای سبز شهری از اهمیت زیادی برای بهبود شرایط زیستی 
جوامع امروزی برخوردار هســتند. امروزه رشد ساخت و سازهای شهری و در پی آن 
عدم توجه به مکانهای روح بخش و دل انگیز ، کاهش سهم فضای سبز و باغهای شهری 

را در پی داشته است.
وی ادامه داد: این فضاها هم از دیدگاه تأمین نیازهای زیست محیطی شهرنشینان و هم از 
نظر تأمین فضاهای فراغتی و بستر ارتباط و تعامل اجتماعی آن جایگاهی در خور اهمیت 
دارد. یکی از معیارهای ارزیابی کیفیت محیط هر شهر، وجود فضاهای سبز عمومی است.

شمس با اشاره به اینکه فضاهایی که شهروندان بتوانند با ایمنی و آسایش خاطر با هم به گفت 
و گو بپردازند، اظهار کرد: اهمیت این مسأله تا حدی است که امروزه توجه به فضاهای سبز 
شهری و اعمال سیاست هایی که مردم شهرها را از مشکلاتی مانند یأس و ناامیدی برهانند و 
باعث ارتباط با فضاهای سبز و محیط گردند، از مهم ترین وظایف نهادهای شهری است.

وی اضافه کرد: در واقع از جمله شاخص های مهم توسعه پایدار، برنامه ریزی هوشمندانه 
اوقات فراغت بوده که در این زمینه، نقش فضاهای سبز بسیار مهم است.

این کارشناس ارشد معماری منظر در خصوص مهمترین کارکردهای فضاهای سبز در 
شهرها،عنوان کرد: کارکرد تفریحی، کارکرد بهداشتی، کارکرد ارتباطی، کارکرد آموزشی 

و کارکرد خرید و فروش از جمله مهمترین کارکردهای فضاهای سبز در شهرهاست.
وی در خصوص انواع فضای ســبز، تصریح کرد: فضای سبز خصوصی، فضای سبز 
عمومی، فضای سبز شهری مهمترین انواع فضای سبز هستن که باید بدانیم فضای سبز 
شهری، نوعی از سطوح کاربری زمین شهری با پوشش های گیاهی انسان ساخت است که 
هم واجد بازده ای اجتماعی و هم واجد بازده اکولوژیکی هستند.بازده ای اکولوژیکی یعنی 
زیباسازی بخش های شهری ،کاهش دمای محیط، تولید اکسیژن و افزایش نفوذپذیری 
خاک در مقابل انواع بارش.از طرفی فضای سبز شهری دارای بازده ای اجتماعی است که 

عموم مردم بتوانند از آن استفاده کنند.
این کارشناس ارشد معماری منظر ادامه داد: در هرمزگان بارش کم سالانه و تبخیر چند برابر 
آن همراه با دیگر عوامل طبیعی است که این استان را نیز در بر گرفته و گوناگونی گونه های 
پوشش گیاهی و کل رویش را در آن حساس و فقیر ساخته است و گیاهان این منطقه 

منحصر به گیاهانی است که معمولا در نقاط کم آب و خشک می رویند.
وی ادامه داد: درختچه ها و گیاهانی که در این مناطق رشد می کنند ، عبارتند از" کهور، 
کنار" ) سدر (و خربزه درختی که درخت آن شبیه خرماست. گیاهانی که در این استان می 
رویند می توان از کلپوره، بومادران، بابویه، خاکشیر و شورپسند که در مناطق شوره زارها 

یافت می شوند نام برد.
شمس اضافه کرد: تنوع گل و گیاه در شهر بندرعباس بسیار محدود بوده و از نظر وارد 
کنندگی گل وگیاه از شهرهای دیگر با محدودیت ها و عدم استقبال روبرو می باشد از 
جمله مهمترین گلهای کاشت شده در معابر و فضاهای سبز در فصل پاییز می توان گل 
اطلسی، آهار، جعفری، شب بو، کلم زینتی، شمعدانی، ستئوس، همیشه بهار، گازانیا و در 
فصل تابستان گلهای گرمسیری مثل ناز، پریوش و کوکب کوهی و به تازگی گل گلایول 
را نام برد. اما نقطه قابل تامل دیگر در این شهر، عدم توزیع مناسب فضای سبز می باشد 
و متاسفانه برخی محلات شهر، فاقد پارک و فضای سبز هستند ، در حالیکه با حضور 
ساحل در ساختار شهر بندرعباس که نقش بسیار مهمی را در منظر این شهر ایفا می کند، 
می توان با در نظر گرفتن این عنصر ارزشمند از پتانسیل های آن در ساختارفضای سبز شهر 
بندرعباس بهره برد و از آنجا که بندرعباس یک شهربومی و دارای آداب و رسوم و پیشینه 
بومی و تاریخی و فرهنگی خاص خود است و روح شهر در ذهن و خاطرات شهروندان 
جریان دارد، نیاز بوده با توجه به تاریخچه و هویت شهری آن با ایجاد فضاهای روح بخش 

یکنواخت، وحدت بصری مطلوب حاصل شود.
وی در خصوص میزان سرانه فضای سبز و تأثیر آن در رفاه زندگی شهروندان، بیان کرد: 
یکی از نقش های طراحان محیط کمک به ورود و حضور طبیعـت همراه با خلاقیت هنری 
به محیط های مصنوع و با لحاظ نمودن تنوع زیستي بومي جهت ارتقای منظر شهری است.

این کارشناس معماری ادامه داد: انتظار شهروندان از پارک و فضای سبز شهری با گذشته 
کاملا تغییر کرده است، بازدید کننده می خواهد در فضایی باز و سرسبز برای تفریح و تفرج 
و فرار از زندگی سخت روزمره از میان اسفالت و بتون و ترافیک به محیطی ارام و دلپذیر پناه 
برده، ما متولیان طراحی و احداث این بهشت های روی زمین میبایست جنبه ی پالایش 
معضلات شهری امروز از جمله الودگی هوا، نور، صدا و بو را در نظر گرفته و مساله بحران 

آب را نیز در الویت قرار دهیم.
وی بیان کرد: به معنای دیگر چگونه طراحی کنیم که محیط زیست را تمیز تر و چگونه با 
مصرف کمترین مقدار آب سرسبزی و شادابی سطوح سبز شهری خود را افزایش دهیم. 
فضای ســبز که بخشی از سیمای شهر را تشکیل می دهد، به عنوان یکی از پدیده های 
واقعی، از نخستین مسائلی است که انسان همواره با آن درتماس بوده و خواهد بود. اهمیت 
فضاهای سبز در محیط شهری، تا آن حد است که به عنوان یکی ازشاخص های توسعه 

 یافتگی جوامع مطرح است.
وی افزود: شاخص تعیین شده از محیط زیست سازمان ملل متحد ٢۰ تا ٣۰ مترمربع برای 
هر فرد است و در جایی مانند ایالت متحده ٧۵ متر مربع به ازای هر فرد است. این در حالی 
است که بر اساس مطالعات و بررسی های وزارت مسکن و شهرسازی، سرانه متعارف و 
مناسب فضای سبزی شهری در ایران حدود ٧ تا ١٢ مترمربع برای هر فرد ایرانی است و 
شهر بندرعباس تنها دارای یک بیستم فضای سبزی است که طبق نظر کارشناسان مسکن 
و شهرسازی ٩ مترمربع برای هر فرد  بدان نیاز دارد. در گزارش مطالعات گروه برنامه ریزی 
شهری وزارت کشور این نقل قول آمده است که زندگی سالم در جایی امکانپذیراست 
که سهم سرانه هر فرد از فضای سبز در منطقه مسکونی از ٣۰ تا ۵۰ مترمربع کمتر نباشد. و 

برای رسیدن به پارک بیش از یک ربع ساعت وقت نگیرد.
شمس با اشاره به اینکه با بررسی پراکنش فضای سبز شهر بندرعباس، شاهد ضرورت 
یکپارچه سازی و توسعه سرانه فضای سبز و در نهایت برداشتن گام هایی در جهت توزیع 
بهینه فضای سبز در محلات خواهیم بود که در نهایت دستیابی به منظر شهری مطلوب 
را منجر می شود، خاطرنشان کرد: از نخستین و اولین اصول مهم طراحی فضای سبز می 
توان به اصل وحدت اشاره کرد. چشم انداز و جلوه فضای سبز باید نمایانگر یک سبک 
و معماری یکپارچه و وحدت بصری باشد. که این مهم با توزیع یکنواخت و پراکنش 
عادلانه فضای سبز محقق می شود. وحدت در فضای سبز نشانگری از تکرار و ثبات یک 
طرح است. تکرار عناصری مانند گیاهان و وسایل تزئینی. از طرفی هم قرار دادن عناصر 
مختلف در یک فضای سبز کنار یکدیگر برای ایجاد یک واحد یا مضمون مشترک به شکل 

گیری وحدت خواهد انجامید.
وی بیان کرد: باید به دنبال فراهم آوردن بستری مناسب جهت بروز فعالیت های اجتماعی 
و اقتصادی، بهره گیری از فرصت ارزشمند چشم انداز دریا در احداث برخی از سایت ها، 
طراحی فضای سبز جهت ساخت خاطره های ذهنی برای گردشگران و افزایش حس 
تعلق خاطر برای ساکنان شهر بندرعباس، طراحی فضای سبز جهت ساخت خاطره های 
ذهنی برای گردشگران و افزایش حس تعلق خاطر برای ساکنان شهر بندرعباس، طراحی 
جهت افزایش مهاجرپذیری و ارتقای صنعت گردشگری، خلق فضایی در جهت جذب 

جمعیت و ... باشیم.
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استاندار هرمزگان :

کیف سرمایه گذاری برای ۳۸ حوزه  
در هرمزگان آماده شده است

مهدی دوستی چهارشنبه شــب در نشست شورای 
گفت وگــوی دولت و بخش خصوصی هرمزگان که 
با دستور کارهای" بررســی مسائل مالیاتی، بررسی 
مشــکلات حوزه معادن، برگزاری نمایشــگاه های 
فصلی حوزه صنایع دســتی و گردشــگری استان " 
برگزار شد، افزود: این کیف سرمایه گذاری در کشور 

بی نظیر است و بخش خصوصی اتاق بازرگانی استان 
برای بهره مندی از آن در اولویت قرار دارند تا نظرات 

تخصصی شان نیز در این کیف ها لحاظ شود.
وی ادامــه داد: هرمــزگان ظرفیت های بســیاری در 
بخش های مختلف از جمله گردشــگری، صنعت ، 
تجارت، صیادی، صنایع دستی ، بنادر و دریانوردی و 

دیگر بخش ها دارد که باید با رفع موانع سرمایه گذاری، 
سرمایه گذاران را به سمت این بخش ها سوق دهیم.

دوســتی با تاکید بر اینکه برای حل مشکلات بخش 
خصوصی در هرمزگان مصمم هستیم، اظهار داشت: 
برخی از مشکلات بخش خصوصی از جمله در حوزه 
مالیات باید در سطح کشور مطرح و از طریق مسئولان 

مرتبط پیگیری و برای رفع آن تلاش کرد.
اســتاندار هرمــزگان خاطرنشــان کــرد: در حوزه 
گردشــگری، استان ظرفیت بسیار خوبی دارد و برای 
سرمایه گذاران مشوق های تسهیلاتی و صدور مجوزها 

را درنظر گرفته ایم .
وی با تاکید بر تعامل بیشتر اعضا به ویژه در طرح های 
پیشــنهادی ، تصریح کرد: در حوزه ارایه ایده و جذب 
سرمایه گذار نیز باید طرح ها مطابق با واقعیت ها ارائه 
شوند و طرح های قابل اجرا در چند مرحله قابل بهره 

برداری می تواند ما را به نتیجه مطلوبی برساند.
استاندار هرمزگان ابراز داشت: در سفر رییس جمهوری 
به استان خوشبختانه تسهیلات بسیار خوبی اخذ شد 
کــه می توانیم در حوزه های مختلف در اختیار بخش 
خصوصی بویژه سرمایه گذاران گردشگری قرار دهیم 

تا این حوزه در استان متحول شود.

        اقتصاد کیش -  استاندار هرمزگان از آماده شدن کیف سرمایه گذاری برای ۳۸ رشته در استان خبر داد و گفت: در این کیف ها مجوزها 
و میزان اعتبارات و تسهیلات تخصیصی دیده شده و سرمایه گذار می تواند با در اختیار داشتن این کیف برای سرمایه گذاری در استان 

تصمیم گیری کند.

پالایشگاه نفت ستاره بندرعباس نماد 
توانمندی  جوانان ایرانی است

اقتصاد کیش-  نماینده ولی فقیه در هرمزگان گفت: اگر پالایشــگاه نفت ســتاره 
بندرعباس راه اندازی نمی شد، در دوران های مختلف، تحریم هایی مربوط به واردات 
بنزین وضع می شد که کشور را با چالش های بزرگی روبرو می کرد اما خوشبختانه 

امروز یکی از صادر کننده های بنزین جهان هستیم. 
حجت الاسلام محمد عبادی زاده در دیدار مدیرعامل شرکت پالایشگاه نفت ستاره 
بندرعباس با وی، اظهار داشت:  تقویت بخشی پتروشیمی در پالایشگاه نفت ستاره 
بندرعباس کمک به جلوگیری از خام فروشی می کند و ارزش افزوده زیادی را برای 

کشور خلق می کند.
امام جمعه بندرعباس، با ذکر این نکته که استان هرمزگان از نیروهای متخصص و فنی 
بسیار خوبی برخوردار داست، عنوان کرد: شرکت پالایشگاه نفت ستاره بندرعباس 
در جذب نیروهای جدید خود ســهم ویژه ای را به نیروهای بومی استان هرمزگان 

اختصاص دهد.
حجت الاسلام عبادی زاده همچنین با اشاره به اهمیت ایفای مسوولیت های اجتماعی 
توسط صنایع مستقر در هرمزگان افزود: با بررسی های که در بخش مسوولیت های 
اجتماعی استان های دیگر انجام شده، میزان ایفای مسوولیت های اجتماعی صنایع 

استان های دیگر نسبت به هرمزگان بسیار بیشتر است.
وی تاکید کرد: به رییس جمهور هم اعلام کرده ام که اگر بخواهیم هرمزگان از فقر 
و بیکاری فاصله بگیرد، باید در بودجه ها ســعی شــود که اعتباراتی فراتر از سقف 
بودجه ریزی به اســتان هرمزگان اختصاص داده شود تا کمبودهای تاریخی جبران 

شود. 
امام جمعه بندرعباس اظهار داشــت: از طرفی ایفای ویژه مسوولیت های اجتماعی 
صنایع هرمزگان نیز می تواند راه گشا باشد که مورد تایید و تاکید رییس جمهور نیز 

قرار گرفته است.
وی در ادامه با ذکر اینکه صنایع سراسر کشور به بخش های مختلف استانی که در آن 
مستقر هستند، خدمات ارائه می کنند، تاکید کرد: استقرار صنایع بزرگ در هر استانی، 
باعث افزایش تورم، افزایش قیمت مســکن، افزایش آلودگی هوا، بروز چالش های 
اجتماعی متنوع و غیره می شــود که توقع عموم مردم، حل بخش کوچکی از این 

مشکلات در استان است.
حجت الاسلام والمسلمین عبادی زاده، با اشاره به سرمایه گذاری های صنایع مختلف 
در سراسر کشور در بخش های مختلف به ویژه ورزشی، بیان داشت: به عنوان مثال 
در استان کرمان حدود چهار یا پنج تیم فوتبال سطح بالا داریم که هر کدام سالانه بیش 
از ١۰۰ میلیارد تومان هزینه می کنند و این تنها یک قلم از مسوولیت های اجتماعی 
صنایع کشور است که صنایع هرمزگان نیز باید مانند دیگر استان ها به سرمایه گذاری 

در بخش های مختلف ورود کنند.

نماینده ولی فقیه در هرمزگان؛
فضای سبز بندرعباس، جامعه شهری را 

به گشت و گذار در آن راغب نمی کند

مژگان شمس  کارشناس ارشد معماری منظر:

میوه فروشان بندرعباس ساماندهی می شوند

اقتصاد کیش-   شهردار بندرعباس گفت: بلوار شهید 
رجایی محل کسب و کار عده ی زیادی از میوه فروشان 
و خودروهای حامل میوه می باشد که برنامه ساماندهی 

انها در دستور کار است. 

مهدی نوبانی در حاشــیه بازدید از بلوار شهید رجایی 
بندرعباس، اظهار کرد:  حاشیه غربی بلوار شهید رجایی 
حد فاصل بلوار راه آهن تا گل فروشــی بلوار شــهید 
رجایی محل عرضه میوه می باشد که عموما به وسیله 

خودرو های حامل میوه این کار انجام می شود.
وی افرزود :برهمین اساس سازمان میادین شهرداری 
بندرعباس طرح ساماندهی میوه فروشان را در دستور 
کار خــود قرار داده و غرفه هایــی برای ایجاد نظم و 

انضباط محیط شهری راه اندازی می کند.
نوبانی تصریح کرد: کسب کار شهروندان به صورت 
دستفروشی در هر صنفی که فعالیت می کنند وبه هر 
روشــی که باشد با برنامه ریزی و حمایت شهرداری 
بندرعباس ســاماندهی می شود به همین خاطر بستر 
های مناسب و زیبنده چهره شهر بندرعباس باید محیا 
شود تا فضای کسب و کار مردم مناسب و ایمن باشد.

نوبانی خاطر نشــان کرد: شــهر بندرعباس درطول 
سال چالشــهای زیادی پیرامون عرضه میوه و تره بار 
خودرویی دارد و در نقاط مختلف شهر به شکل پراکنده 
خودروهای حامل میوه مستقر می شوند در این طرح 
تلاش می شود به شکل متمرکز در حاشیه بلوار شهید 
رجایی میوه فروشان ساماندهی شوند و امیدواریم کسبه 
محترم از این طرح استقبال نمایند تا در فضای مناسب به 

کسب و کار خود ادامه دهند.

شهردار بندرعباس :

۲۷۰ واحد مسکونی در منطقه زلزله زده سایه خوش 
هرمزگان آواربرداری شد

اقتصاد کیش-  مدیرکل مدیریت بحران اســتانداری 
هرمزگان با اشــاره به اینکه بازســازی منازل ساکنان 
منطقه زلزله زده این استان از روز پنجشنبه )٣۰ تیرماه( 
آغاز شــده است، گفت: تا کنون  ٢٧۰ واحد مسکونی 

آواربرداری شد. 
مهرداد حسن زاده با بیان اینکه ستاد بازسازی هم روز 
گذشته با مدیریت استاندار هرمزگان تشکیل نشست 
داد، افزود: تا روز گذشــته ٢٧۰ واحد مســکونی آوار 
برداری شــده است. وی ادامه داد: ۴۰ واحد مسکونی 
بتن ریزی و آرماتور بندی ٢۰ واحد نیز انجام شــده و 

اسکلت بندی ١٢ واحد هم به پایان رسیده است.
بتن مگر یا بتن رگلاژ کف قالب بندی فونداســیون، 
در حقیقــت یک بتن با مقدار ســیمان کــم )١۰۰ تا 
١۵۰ کیلوگرم ســیمان بر مترمکعب( است که برای 
آماده سازی بستر خاکبرداری شده برای آرماتوربندی 

و صفحه گذاری ریخته می شود.
این بتن برای جلوگیری از تماس مســتقیم بتن اصلی 
فونداسیون با خاک، جلوگیری از آبکش شدن، رگلاژ 
کف فونداســیون و ایجاد ســطحی صاف برای ادامه 

پی سازی، تراز استفاده می شود.
وی اضافــه کرد: هم اکنون ١٢ گــروه پیمانکاری در 
منطقه زلزله زده غرب هرمزگان درحال فعالیت هستند 
و امیدواریم بتوانیم منازل مردم را تا قبل از پایان ســال 

برای استقرار ساکنانشان آماده کنیم.

مدیرکل مدیریت بحران استانداری هرمزگان خاطر 
نشــان کرد: مصوبه هیات دولت در خصوص اعتبار 
بازســازی دارای اهمیت است که باید از سوی دولت 
ابلاغ شــود، البته تا قبل از آن کار آغاز شده و مانعی بر 

سر راه وجود ندارد.
حسن زاده در خصوص شرایط هشدار سطح نارنجی 
که به زودی از سوی اداره کل مدیریت بحران استانداری 
هرمزگان با توجه به شــرایط جوی صادر می شود هم 
گفت: بیشترین بارش های جوی برای منطقه شرق و 

مرکز این استان در روزهای آینده پیش بینی شده است.
وی افــزود: نگرانی بابت مناطق زلزلــه زده در زمان 
بارندگی با توجه به اسکان اغلب خانواده ها در کانکس 
و همچنین پیش بینی انجام شــده برای خانواده های 

مستقر در چادر وجود ندارد.
مدیرکل مدیریت بحران استانداری هرمزگان گفت: 
چادرها برزنتی بوده و پلاستیک هم به میزان کافی برای 
اســتفاده در شرایط بارش به نزدیکی منطقه زلزله زده 

منتقل شده است.

مدیرکل مدیریت بحران استانداری هرمزگان؛

کاهش مراجعه کنندگان به مراکز اهدای 
خون در هرمزگان

اقتصاد کیش-    مدیرکل انتقال خون هرمزگان گفت: شمار مراجعه کنندگان خون 
به مراکز اهدای خون کاهش یافته است. 

ایمان زارعی در این خصوص، افزود: شــیوع کرونا و ترس از آلودگی از مهم ترین 
دلایل کاهش به مراکز انتقال خون اســت و در حال حاضر مراکز با کاهش ذخایر 

خون روبرو شدند.
وی با بیان اینکه همه دستگاه های خونگیری در پایگاه های انتقال خون استان به طور 
مستمر ضد عفونی می شود و شهروندان در این زمینه  نگرانی نداشته باشند، اظهار 
کرد: با ادامه این روند ذخایر خونی استان در چند روز آینده با کاهش روبه رو می شود 

و اکنون به همه گروه های خونی در استان نیاز است.
زارعی با اشاره به اینکه هرمزگان روزانه به طور متوسط به ١۵۰ تا ٢۰۰ واحد خون 

نیاز دارد، اضافه کرد: حدود دو هزار بیمار خاص در استان وجود دارد.
مدیرکل انتقال خون هرمزگان با اشاره به اینکه عمده مصرف خون در استان بیماران 
خاص، عمل هــای جراحی و مصدومان حوادث جاده ای هســتند، تصریح کرد:  
پایگاه های انتقال خون در بندرعباس، قشــم، بندرلنگه و میناب هم اماده خدمات 
رســانی اســت و آقایان هر سه ماه یکبار و بانوان هر چهار ماه یکبار می توانند خون 

اهدا کنند.

مدیرکل انتقال خون هرمزگان هشدار داد:

تفاهم نامه منطقه آزاد قشم و شرکت گاز 
استان هرمزگان به امضا رسید

اقتصاد کیش-    تفاهم نامه همکاری های مشترک سازمان منطقه آزاد قشم و شرکت 
گاز استان هرمزگان با هدف بهره مندی قشموندان از خدمات رفاهی به امضا مدیر 

عامل منطقه آزاد و رییس شرکت گاز استان رسید. 
بر اساس شرایط مندرج در این تفاهم نامه، در یک ماه آینده، گازرسانی به فاز ٢ شهر 

قشم آغاز و تا پایان سال تمامی شهر قشم از نعمت گاز بهره مند می شود.
شرکت گاز استان هرمزگان نسبت به طراحی، تهیه کالای اختصاصی، اجرای عملیات 
مکانیکال، آزمایش شبکه و تزریق گاز به شبکه گازرسانی آب شیرین کن قشم اقدام 

می کند تا روند تولید در این بخش با هزینه کمتری همراه شود.  
تامین گاز شهرک صنعتی طولا به منظور دستیابی صنایع جزیره به سوخت ارزان و 
کمک به افزایش روند تولید، تا دو هفته آینده و گازرسانی به مجتمع های خدماتی 
روستاهای دفاری، حمیری و کابلی که بهره مندی روستای اطراف از این خدمات را 

به همراه خواهد داشت، از مفاد دیگر تفاهم نامه یادشده است.


